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هشتمین نشست ســتاد مرکزی پیگیری اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی در قوه قضاییه صبح  
دیروز با حضور معاون اول قوه قضاییه، دادستان 
کل کشور جمعی از مقامات عالی دستگاه قضایی 
و با حضور معاون وزیر بهداشت و درمان و رئیس 

سازمان غذا و دارو برگزار شد.
به گزارش ایلنا، حجت الاســام والمسلمین محمد مصدق 
معاون اول قوه قضاییه در این نشست ضمن تسلیت به مناسبت 
فرارسیدن ایام فاطمیه، بیان کرد: در راستای اجرای سیاست های 
کلــی اقتصاد مقاومتی اباغی مقام معظــم رهبری و قانون 
نحوه پیگیری تحقق سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و نیز 
دستورالعمل مصوب رئیس قوه قضاییه، هشتمین جلسه ستاد 
مرکزی پیگیری اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی با حضور 

اعضا برای بررسی مشکات حوزه دارو و دارو برگزار می شود.
وی با بیان اینکه در این جلسه مشکات و چالش های حقوقی 
و قضایی حوزه دارو را بررسی خواهیم کرد، گفت: باید به دنبال 
این موضوع باشیم که چرا دارو در بازار سیاه وجود دارد اما همان 

دارو در داروخانه نیست.

وی افزود: فردی وارد داروخانه می شود می خواهد آمپولی بخرد، 
به او می گویند آمپول مدنظر شما در این داروخانه وجود ندارد و 
این وضعیت قابل قبول نیست. عوامل مختلفی جدای از سازمان 
غذا و دارو در بحث دارو و مشــکات ها دخیل هستند را باید 
شناسایی و مرتفع شوند. مصدق ادامه داد: آیا مهمتر از حوزه دارو 

جایی داریم که اعتبارات حمایتی را در آن محل مصرف کنیم؟
وی افزود: بانک مرکزی بانک های عامل را مکلف کرده که 
نقدینگی در خصوص دارو را تامین کند قطعا یک منبعی دارد، 
آن منبع کجاست؟ اگر منبع نیست پس چرا بانک مرکزی در 
این خصوص مکاتبه کرده و برای آن مصوبه ایجاد کرده است؟

معاون اول قوه قضاییه گفت: باید مشخص شود که در هیات 
مدیره شرکت های خصوصی و سهامداران بخش های مربوط به 
دارو چند نفر از دولت مردان فعلی و نمایندگان مجلس عضو 

هستند و تخصصی هم در بخش دارو ندارد؟
وی افزود: بایستی موضوعات پشت پرده دارو مشخص شود، 
هر فردی هر کسی را که  می شناسد را مشخص کند.ذبیح الله 
خداییان رئیس سازمان بازرسی کل کشور نیز  طی سخنانی در 
این نشست اظهار کرد: مسئله دارو به مشکل اصلی در جامعه 

تبدیل شده است و عوامل مختلفی در این حوزه دخیل هستند.
وی با اشاره به عدم ثبات مدیریتی در سازمان غذا و دارو، گفت: 
نباید کسی که یک سال انتخاب می شود انتظار دارید که وی در 
کارش معجزه کند؟ کسی که می خواهد کشور را اداره کند باید 
مدیریت بلد باشد. نمی شود از یک شرکت برای سازمان غذا و 
دارو و یک مملکت مدیر انتخاب کرد.رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور تصریح کرد: سامانه تی تک ایجاد شده اما سازمان غذا و 
دارو هیچ اختیاری برای آن ندارد و این سامانه به دست بخش 
خصوصی افتاده است.وی با بیان اینکه موارد مختلفی در کمبود 
دارو دخیل هســتند، گفت: برخی از داروها به گونه ای افزایش 
قیمت پیدا کرد که مردم  توان خرید آن را ندارند و از طرف دیگر 
این داروها زیر پوشش بیمه هم نیستند. در این جلسه رئیس 
سازمان غذا و دارو و معاونان وی مشکات و چالش های موجود 
در حوزه دارو را بیان کردند و از مقامات قضایی حاضر در جلسه 
در خواست ورود به مشکات و حل آن را خواستار شدند.در پایان 
این نشست مقرر شد موضوعات مرتبط با دارو در کمیته فرعی 
تخصصی زیرمجموعه ستاد مرکزی به صورت دقیق بررسی و 

نتایج در جلسات بعدی ستاد ارائه گردد.

معاون اول قوه قضاییه:

باید دنبال این باشیم چرا دارو در بازار سیاه وجود دارد اما در داروخانه نیست  رئیسی:  مواضع رئیس جمهور چین
 موجب گلایه مندی شد

معاون نخست وزیر چین که به منظور توسعه روابط دو کشوردر صدر هیئتی 
تجاری و اقتصادی از دیروز وارد ایران شده بود، در ادامه دیدارها و برنامه های 
خود ظهر امروز سه شــنبه برای دیدار با رئیس جمهوری اسلامی ایران به 

پاستور رفت.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در این دیدار با بیان اینکه روابط جمهوری اسامی ایران و 
چین از ابتدای پیروزی انقاب اسامی همواره در حال گسترش بوده است، گفت: برخی مواضع 
مطرح شده در سفر اخیر رئیس جمهور چین به منطقه موجب ناخرسندی و گایه مندی ملت و 
دولت ایران شده و مطالبه جدی ایران جبران مواضع بیان شده است.رئیسی حضور هیئت چینی در 
ایران را برای توسعه همکاری های اقتصادی و تجاری دوکشور مهم دانست و با اشاره به توافقات 
مهم انجام شده در دیدارهای قبلی روسای جمهور دو کشور بر تاش مسئولان دو طرف برای 
اجرایی شــدن آنها تاکید کرد.»هو چون هوا« معاون نخست وزیر چین نیز در این دیدارضمن 
اباغ سام  گرم آقای شی جین پینگ رئیس جمهور چین به رئیس جمهوری اسامی ایران، بر 
اراده چین برای توسعه روابط با ایران قوی، به عنوان راهبرد دائمی این کشور وتغییر ناپذیری این 
اراده تاکید کرد و گفت: عزم چین برای تقویت و تعمیق روابط با جمهوری اسامی ایران فارغ از 
تحولات منطقه ای و بین المللی تداوم خواهد داشت.معاون نخست وزیر چین تصریح کرد: چین 
همواره به حاکمیت ملی و تمامیت ارضی جمهوری اســامی ایران احترام گذاشته و از تاش 
ایران برای تامین منافع اساسی خود حمایت می کند.معاون نخست وزیر چین همچنین از نتایج 
دیدارهای خود با مقامات ایرانی به رئیس جمهوری اسامی ایران گزارش داد. براین اساس با آغاز 
اجرایی شدن عملیات سرمایه گذاری مشترک ده ها میلیارد دلاری و توسعه همکاری های اقتصادی 
صنعتی، انرژی، ترانزیت و مالی و بانکی، طرفین گام بلندی در راستای اجرایی شدن همکاری های 

راهبردی و توسعه ای در روابط دو کشور بر می دارند.

نماینده مردم مرودشت در مجلس:
 همچنان لاتاری برای قرعه کشی خودرو برقرار است

نماینده مجلس گفت: در مهر ۱۴۰۰ آقای فاطمی امین عنوان کرد قرعه کشی 
خودرو بزودی حذف می شود، آیا قرعه کشی خودرو حذف شده، امروز انتهای 
۱۴۰۱ قرار داریم ولی همچنان لاتاری برای قرعه کشی خودرو راه انداخته ایم.
به گزارش بازار، جال رشیدی کوچی در نشست دیروز مجلس، در تشریح سوال خود از وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه قصه خودرو، قصه شیرینی نیست، عنوان کرد: زمانی که آقای 
فاطمی امین تصدی وزارت صمت را برعهده گرفتند مشخصا دو قول را در برنامه های مختلف 
تکرار کردند.نماینده مردم مرودشت و پاسارگاد و ارسنجان در مجلس دو قول وزیر صنعت را حذف 
قرعه کشی خودرو و ثبات قیمت عنوان و تصریح کرد: بنده و بسیاری از نمایندگان دیگر که سوال 
و استیضاح را مطرح می کنیم نه با دولت پدر کشتگی داریم و نه با هیچ یک از وزرا بلکه حرف 
ما حرف مردم است. آقای رئیس جمهور نیز وعده های وزیر صمت را نیز تکرار کرده است.وی 
اضافه کرد: آقای فاطمی امین در تاریخ ۲۲ شهریور ۱۴۰۰ عنوان کرد که برای صنعت خودرو ۲ 
برنامه ۶ ماهه و ۲ ساله داریم که این دو برنامه به افزایش عرضه و عدم افزایش قیمت کمک می 
کند. امروز کاه خود را قاضی کنید آیا قیمت خودرو افزایشی پیدا نکرده است، همین ۲- ۳ روز 
قبل ارزان ترین خودرو تولیدی شرکت سایپا ۳۰ میلیون تومان گران شده است. رشیدی کوچی 
افزود: در ۲۵ مهر ۱۴۰۰ در حاشیه نشست اتاق بازرگانی نیز آقای فاطمی امین عنوان کرده است 
برنامه ای داریم تا قرعه کشــی خودرو به زودی حذف شود، آیا قرعه کشی خودرو حذف شده، 
امروز انتهای سال ۱۴۰۱ قرار داریم ولی همچنان لاتاری برای قرعه کشی خودرو راه انداخته ایم.

سرعت ساخت مسکن پایین است
رحیمی مظفری نماینده مردم سروستان در مجلس گفت: اگر بخواهیم در تولید 
مسکن به دولت تکیه کنیم حتما در تولید مسکن موفق نخواهیم شد لذا باید 

بخش خصوصی پا به میدان بگذارد.
عبدالعلی رحیمی مظفری در گفت و گو با بازار، با بیان اینکه نمی توان گفت در تولید مسکن 
ملی تحولاتی رخ نداده است، بیان کرد: با این حال این تحولات کافی نبوده و سرعت کار پایین 
بوده است.وی افزود: مجلس و کمیسیون عمران و سایر کمیسیون هایی که در این مسئله دخیل 
هستند باید به موضوع تولید مسکن ملی ورود کرده و مباحث نظارتی در این بخش را به درستی 
رصد کنند.این نماینده مجلس تاکید کرد: به هر صورت شاید بخشی از موانع در سازمان برنامه 
و بودجه از حیث تخصیص منابع باشد چراکه روند کند تخصیص منابع در تولید مسکن اثر گذار 
است.این نماینده مجلس تاکید کرد: همچنین یک بخش از مشکات در وزارت جهادکشاورزی 
است چراکه روند تغییر کاربری اراضی بسیار طولانی شده است.وی تاکید کرد: متاسفانه در زمینه 
ارائه زمین از سوی دستگاه های دولتی برای تولید مسکن ملی هم اتفاق خاصی رخ نداد لذا اراده 
ای در این بخش وجود نداشته و بخشی نگری باعث کندی کارتولید مسکن ملی در کشور شده 
است.این نماینده مجلس بیان کرد: اگر بخواهیم در تولید مسکن به دولت تکیه کنیم حتما موفق 
نخواهیم شد لذا باید بخش خصوصی پا به میدان بگذارد.وی تاکید کرد: باید مردم و سرمایه گذاران 
پای کار ساخت مسکن بیایند. دولت باید زمین رایگان در راستای تولید مسکن به انبوه سازان بدهد 
چراکه زمین در قیمت تمام شده مسکن نقش مهمی دارد.این نماینده مجلس با اشاره به مقوله 
ارزان سازی مسکن بیان کرد: با توجه به شرایطی که در آن قرار داریم قیمت مسکن بالاست و ما 
باید سعی کنیم از تکنولوژی های خارج از کشور در تولید مسکن استفاده کنیم و مسکن صنعتی 
بسازیم.وی بیان کرد: در حال حاضر ما در کشور چندین برابر سایر کشورها مصالح ساختمانی 
استفاده می کنیم لذا اگر بتوانیم در مصالح صرفه جویی کرده و با صنعتی سازی، تولید مسکن را 

بالا ببریم قطعا می توانیم مسکن ارزان و فوری به مردم بدهیم.

پنجمین کارت زرد مجلس به وزیر صمت
نمایندگان مردم در مجلس از توضیحات وزیر صمت درخصوص علت گرانی 

خودرو قانع نشدند و پنجمین کارت زرد را فاطمی امین  دادند.
به گزارش تجارت نیوز، نمایندگان در نشست علنی دیروز مجلس در جریان بررسی سوال جال 
رشیدی کوچی به همراه جمعی از نمایندگان از وزیر صمت درخصوص دلایل افزایش قیمت 
خودرو توسط خودروسازان علی رغم دستور و تاکید صریح رییس جمهوری و مخالفت مجلس، با 
۱۱۰ رأی موافق، ۱۲۵ رأی مخالف و ۱۰ رأی ممتنع از مجموع ۲۵۲ نماینده حاضر در صحن از 
توضیحات وزیر قانع نشدند و به وی کارت زرد دادند.علی جدی نایب رئیس کمیسیون صنایع و 
معدن در تشریح سوال مذکور از وزیر صمت گفت: در اجرای ماده )۲۰7( آیین نامه داخلی مجلس، 
سؤال فوق  در جلسه رسمی سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۱/۳۰  کمیسیون با حضور نمایندگان محترم 
عضو کمیسیون، نماینده محترم سؤال کننده و وزیر محترم مطرح  و پس از استماع اظهارات طرفین 
و نظر به عدم اقناع نماینده سؤال کنندگان از پاسخ های ارائه شده وزیر محترم صنعت، معدن و 
تجارت، کمیسیون قلمرو سؤال را ملی تشخیص داده و مستند به بند )۳( ماده )۲۰7( آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسامی، گزارش سؤال جهت اعام وصول در اولین جلسه علنی ارسال 
می گردد.در متن گزارش کمیسیون صنایع و معادن درباره سوال مذکور آمده است: متاسفانه شاهد 
هستیم بعد از ۵۰ سال حمایت بی چون و چرا دولت ها و مجلس خودروسازی ما توان تامین نیاز 
داخل را نداشته و به روش های مختلف این ضعف خود را پوشانده و اقدام به افزایش قیمت ها 
می کند.این در حالی است روز به روز کیفیت محصولات کاهش و نارضایتی مردم بیشتر می شود. 
در آخرین اقدام خودروساز اقدام به افزایش قیمت ۱8درصد محصولات خود کرده است در حالی 

هفته قبل از آن رییس دولت بر عدم افزایش قیمت تاکید کرده بودند.

اتاق اصناف: دستور پلمب هیچ واحدی را صادر نکردیم
به گفته رئیس اتاق اصناف برای هیچ واحد صنفی دستور پلمب صادر نشده و 

تعداد واحدهای پلمب شده بسیار کم است.
به گزارش تجارت نیوز، به گفته رئیس اتاق اصناف برای هیچ واحدی دستور پلمب صادر نشده و 
تعداد واحدهای پلمب شده بسیار کم است.رئیس اتاق اصناف تهران گفت: به نظر می رسد هماهنگی 
بین نهادهای امنیتی و اتحادیه های مربوطه در پلمب واحدها ایجاد شده است. فراوانی آمار و تعداد 
واحدهای پلمب شده قابل توجه نیست که بخواهیم در این موضوع ورود و یا اظهارنظر کنیم.علی 
توسطی در پاسخ به این پرسش که شاهد پلمب برخی از واحدهای صنفی از سوی دستگاه های 
امنیتی بودیم آیا اتاق اصناف تهران برای حل مشکل این واحدها ورود خواهد کرد؟ گفت: اتاق اصناف 
دستور پلمب شدن هیچ واحد صنفی تحت عنوان تعطیل شدن و یا بستن در روزهای خاص را صادر 
نکرده است. در مواردی نهادهای نظارتی بنا به صاحدید خود در این قضایا ورود و برخورد کردند. 
لازم به ذکر است که تعداد این واحدها بسیار انگشت شمار است.رئیس اتاق اصناف تهران تاکید کرد: 
اتاق اصناف در این ایام هیچ دستور پلمبی را صادر نکرده است.توسطی تصریح کرد: اتاق اصناف 
وظیفه خود می داند که از منافع افراد و واحدها صنفی بنا به قانون در هر زمینه ای از جمله مسائل 
مالیاتی، تعزیراتی و تدوین قوانین حمایت کند.وی با بیان اینکه آماری از تعداد واحدهای پلمب شده 
ارائه نشده است، خاطر نشان کرد: به نظر می رسد هماهنگی بین نهادهای امنیتی و اتحادیه های 
مربوطه در پلمب واحدها ایجاد شده است. اما هیچ هماهنگی بین اتاق اصناف تهران و نهادهای 
امنیتی برای پلمب واحدها ایجاد نشد.به گفته رئیس اتاق اصناف تهران؛ فراوانی آمار و تعداد واحدهای 
پلمب شده قابل توجه نیست که بخواهیم در این موضوع ورود و یا اظهارنظر کنیم.توسطی تصریح 
کرد: اولویت اتاق اصناف در این مقطع حفظ آرامش و امنیت بازار و واحدهای صنفی اســت؛ اگر 
نهادهای نظارتی تصمیم گرفتند بنا به اطاعات و مصالحی که خود در نظر دارند واکنشی از خود 
نشان بدهند این موضوع دیگر به رفتار و کنشی که آن واحدها صنفی انتخاب کرده باز می گردد.وی 
ادامه داد: اتاق اصناف در چارچوب قانون در همه جا ورود می کند اما در مواردی که برای ما ابهام 

وجود دارد سعی داریم که در آن زمینه ها اظهار نظری نداشته باشیم.

اخبار کوتاه 

رشد ماهانه تولید صنعتی در آبان ماه برای دومین ماه متوالی منفی 
برآورد شده، این در حالیست که رشد سالانه تولید در چند ماه 

گذشته مثبت و روندی صعودی را تجربه کرده است.
به گزارش اکوایران، بنا به گزارش منتشــر شده پژوهشکده پولی و بانکی از 
وضعیت تولید ۲8۰ شرکت بورسی؛ رشد سالانه تولید صنعتی در اقتصاد ایران 
مثبت ۶.۵درصد برآورد شده، به عبارت دیگر تولید صنعتی درآبان ماه نسبت به تولید 
 در دوره مشابه سال گذشته بالغ بر ۶ درصد افزایش داشته است. بررسی ها نشان 
می دهد روند رشــد تولید صنعتی ســالانه از ابتدای ســال جاری تا مهر ماه 
کاما صعودی بوده و در مهر به قله 7.۴ درصدی نیز رســید، با توجه به رشد 
ســالانه رقم خورده در آبان ظاهرا این روند رشد صعودی متوقف شده است. 
علت این رخداد رشد منفی ماهانه تولید در دو ماه اخیر است، رشد تولید ماهانه 
در مهــر ماه منفی ۰.۲ درصد و در آبان ماه منفی ۲.۶ درصد به ثبت رســیده. 
به بیان دیگر با وجود اینکه تولید در مهر و آبان نســبت به بازه زمانی مشــابه 
ســال گذشته رشد داشته اما نسبت به تولید ماه گذشته خود منفی شده است. 
با توجه به این امر در ماه های آتی شــاهد سقوط رشد سالانه نیز خواهیم بود.
پس از رشــد های منفی در نیمه دوم ســال گذشته و کاهش شدید تولید در 
فروردین ماه، این شــاخص از اردیبهشت ماه روندی صعودی به خود گرفت و 
در خرداد ماه نیز به طور کامل پس از گذشــته چندین ماه منفی بودن تولید، 
نرخ رشــد تولید صنعتی در کشور مثبت شد. در تابستان نیز نیز این رشد های 
مثبت روند صعودی خود را حفظ کرد و بین ۵ تا 7 درصد بوده است. بررسی ها 
نشان می دهد نرخ رشد تولید صنعتی با رشد اقتصادی کل کشور قرابت زیادی 
دارد و با توجه به اینکه نرخ رشد اقتصادی با تاخیر چند ماهه و به طور فصلی 
منتشر می شود، در دست داشتن وضعیت تولید کشور به طور ماهانه و با وقفه 
کمتر می تواند بســیار سودمند باشد.آمار ها نشان می دهد رشد تولید صنعتی 
در 9 ماهه ابتدایی ســال 98 منفی بوده است، اما با شروع زمستان همان سال 
 رشد به مرور روند صعودی به خود گرفت. تا جایی که در انتهای سال به حدود 
۲ درصد هم رسید، این در حالیست که در ابتدای سال 98 این نرخ در محدوده 

منفی 7 درصد بوده است. البته در فروردین ماه رشد تولید به شکل قابل توجهی 
کاهش یافت، پیش بینی می شود این رشد منفی به دلیل سیکل زمانی بوده 
است. این روند صعودی در سال 99 ادامه یافت، بیشترین رشد در سال 99 در 
میانه های سال رقم خورده است، البته بررسی ها نشان می دهد پس از سقوط 
بورس، یعنی از بازه مرداد ماه به بعد کمی این شاخص صعودی شده است. با 
شروع سال ۱۴۰۰ شاهد رشد بسیار بالای شاخص تولید شرکت های بورسی 
بودیم تا جایی که رشد ماهانه فروردین به نزدیکی ۲۰ درصد هم رسید. می توان 
گفت که علت عمده این رشد به دلیل کاهش این شاخص تولید در فروردین 99 
بوده اســت.روند رشد صعودی رشد تا خرداد ماه سال گذشته ادامه یافت و رقم 
رشد در آخرین ماه از بهار سال ۱۴۰۰ به حدود 8 درصد رسید. با شروع تابستان 
شــاهد ایجاد روند نزولی در شاخص رشد بودیم تا جایی که رشد در مرداد ماه 
به صفر درصد نیز رســید. به غیر از شهریور ۱۴۰۰ که رشد تنها برای یک ماه 
مثبت شد، از مرداد ماه سال گذشته تا اردیبهشت ماه امسال رشد تولید صنعتی 
شرکت های بورسی منفی با صفر درصد بوده است. تقریبا پس از 8 ماه تجربه 
رشد منفی یا در محدوده صفر، در آخرین ماه بهار سال جاری رشد تولید صنعتی 
مثبت به ثبت رسید. نرخ رشد خرداد ماه ۲.۶ درصد به ثبت رسیده است، این نرخ 

بالاترین رشد به ثبت رسیده در دوازده ماه گذشته است.

جانشــین رییس پلیس راهنمایی و رانندگــی فراجا از آلایندگی 
و اســتاندارد خودروهای وارداتی انتقاد کــرد و گفت: چرا باید به 

خودروهایی که آلاینده بالایی دارند اجازه تردد بدهیم؟
به گزارش تجارت نیوز، هفت خوان واردات خودرو پشت سر گذاشته شده و حالا 
بعد از یک سال انتظار، خودروهای وارداتی قرار است هفته آینده وارد کشور شود. اما 
حالا سید تیمور حسینی با واردات این خودروها مخالفت کرده کرده و گفته وارد کردن 
خودروهای فاقد استاندارد یورو ۶۵ با آلایندگی بالا به نفع کشور و مردم نیست. نباید 
اجازه تردد به این خودروها داده شود.جانشین رییس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا 
با بیان اینکه شنیده ایم که بناست به دلیل عدم توانایی در تولید سوخت یورو۶ از ورود 
خودروهای دارای استاندارد یورو۶ به کشور نیز جلوگیری شود، گفت: ورود خودروهای 
فاقد استاندارد روز دنیا با آلاینده بالا به هیچ عنوان به صاح کشور و مردم نخواهد 
بود، چرا باید مجوز ورود و تردد به خودروهایی را در جاده ها و شهرهای کشور بدهیم 
که قرار است در طول عمر چهل، پنجاه ساله خود، آلایندگی بالایی تولید کنند؟سید 
تیمور حسینی با اشاره به موضوع واردات خودرو به کشور گفت: متاسفانه آنطور که 
شنیده می شود بناست تا با یک بهانه واهی از ورود خودروهای دارای استاندارد یورو۶ 
به علت ناتوانی در تولید این نوع سوخت در کشور جلوگیری شود. یورو ۶، آخرین نوع 
تولید سوخت خودرو در دنیاست که آلایندگی بسیار کمی دارد و قرار بود تا در انتخاب 

خودروهای وارداتی، استفاده از این نوع سوخت مورد توجه قرار بگیرد.وی ادامه داد: از 
طرف دیگر در اسفندماه ۱۴۰۰ نیز هیئت وزیران در خصوص ماده ۴ آیین نامه فنی، 
موضوع دوم قانون هوای پاک اصاحیه ای را به عنوان تبصره این ماده اضافه کردند 
که در آن به صراحت قید شده بود که خودروهایی وارد شوند که از استاندارد سوخت 
یورو ۶ برخوردار باشند.حسینی با تأکید بر اینکه با بهانه قادر نبودن به تولید سوخت 
یورو ۶ در داخل، این اصاحیه را نقض و به غلط تصمیم به حذف این تبصره گرفتند، 
گفت:ما قرار نیست در مقابل تصمیمات اشتباه عکس العمل نشان ندهیم، مگر می شود 
کشوری که یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان نفت در جهان است، نتواند سوخت یورو 
۶ تولید کند؟جانشین رییس پلیس راهور فراجا با طرح این پرسش که چه نگاهی 
است که می گویند که قادر به تولید این نوع سوخت در کشور نیستیم؟ توضیح داد: 
وزارت نفت بر اساس قوانین مندرج در قانون هوای پاک، مکلف به تولید سوخت یورو 
۶ از سال ۱۴۰۰ بوده ولی به علت کسری بودجه، زمان تولید را به ماه های بعد موکول 
کرده است.چرا باید خودروهایی وارد کنیم که قرار است نیم قرن آلاینده بالا تولید 
کنند؟ حسینی با اشاره اینکه وزارت نفت در حال حاضر نیز به دلیل کمبود نقدینگی 
و بالا بودن هزینه تولید سوخت یورو ۶، درخواست به تعویق افتادن تولید این نوع 
سوخت را به دولت اعام داشته است، اظهارکرد: البته وزارت نفت گفته است که بعد 
از برطرف شدن مشکات موجود، به تولید سوخت یورو ۶ خواهد پرداخت و در تولید 
آن هیچ گونه مشکلی ندارد.وی با بیان اینکه بعد از رفع مشکات موجود، وزارت نفت 
به زودی تولید سوخت یورو ۶ را شروع خواهد کرد و به همین دلیل، ورود خودروهای 
فاقد استاندارد روز دنیا با آلاینده بالا به هیچ عنوان به صاح کشور و مردم نخواهد بود، 
تصریح کرد: چرا باید مجوز ورود و تردد به خودروهایی را در جاده ها و شهرهای کشور 
بدهیم که قرار اســت در طول عمر چهل، پنجاه ساله خود، آلایندگی بالایی تولید 
کنند؟وی با بیان اینکه وزارت نفت ظرف ماه های آینده، تولید سوخت یورو ۶ را آغاز 
خواهد کرد، گفت: به همین دلیل، مافیای خودرو به دنبال هر بهانه ای برای هدایت 
بازار با سوءاستفاده از رانت هایی است که در اختیار دارد. صدالبته که این موضوع از دید 
ما پنهان نبوده و همه تاش خود را خواهیم کرد تا با خودکفایی در تولید سوخت یورو 

۶، خودروهای باکیفیت روز دنیا را وارد کشور کنیم.

رشد تولید صنعتی در آبان ۱۴۰۱؛ واکنش عجیب پلیس راهور به واردات خودرو

رشد تولید برای دومین ماه متوالی منفی شد خودروهای وارداتی اجازه تردد ندارند

حضرت پــور گفت: اگر ما در قبال شــرق و به 
خصوص چیــن و در حوزه مســائل مختلف، 
استانداردهای بشردوســتانه و انقلابی خود را 
مطرح میکردیم و سکوت نمیکردیم، امروز چین 

چنین گستاخی انجام نمیداد.
بــه گزارش اقتصادنیوز، در پایان دیدار ســه روزه شــی  
جین پینگ، رئیس جمهوری چین از عربستان سعودی، دو 
طرف بیانیه مشترکی منتشر کردند. این دو کشور از جمهوری 
اسامی ایران خواستند از »مداخله در امور داخلی کشورها« 

خودداری و با آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری کند.
چینی ها به دنبال منافع جدید در منطقه هستند

روح اله حضرت پور عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسامی در این رابطه گفت:  بنظر 
می رسد که چینی ها احساس کرده اند روابط بین المللی ایران 
و غرب به نقطه غیر قابل بازگشتی رسیده و به دنبال منافع 
جدید در منطقه هستند. حتی اگر این منافع با تمامیت ارضی 

ایران در تضاد باشد.
وی افزود: بنده معتقدم سیاست های حمایتی چین از برنامه 
هسته ای ایران نیز از یک عمق منفعت طلبانه نشات میگیرد 
و بخاطر مســائل دیگر نیست. اگر روزی این منافع از بین 
برود چین هم ممکن است مانند آمریکا در قالب یک کشور 
متخاصم قرار گیرد. حضرت پور ادامه داد: متاســفانه دلیل 
اصلی ایجاد زمینه این گستاخی کم کاری دستگاه دیپلماسی 
ماســت. اگر ما در قبال شرق و بخصوص چین و در حوزه 
مسائل مختلف، استانداردهای بشردوستانه و انقابی خود 

را مطرح میکردیم و سکوت نمیکردیم، امروز این گستاخی 
انجام نمی گرفت.  اگر ما همانطور که از مسلمانان مظلوم 
در فلسطین و میانمار حمایت کردیم، از نسل کشی اویغورها 
در چین انتقاد کرده بودیم، امروز طرف چینی اینقدر گستاخ 
نمیشد. متاسفانه اینجور احساس میشود که برخی از آقایان 
نمیخواهد این مسائل را ببینند، هر گونه اتکا به اقتصاد خارجی 

برای کشور سم است.
عضو  کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با تاکید بر اینکــه ادعای اخیر چینی ها در خصوص جزایر 
سه گانه بر خاف تعهدنامه های بین المللی از جمله پیمان 
شانگهای است به دیده بان ایران گفت: بنده واکنش وزارت 
خارجه و دولت در خصــوص این اقدام را کافی نمیدانم و 
وزیر خارجه به خوبی از منافع کشور دفاع نکرده است. اجرای 
سیاست ها و آرمان های انقاب اسامی در مواجهه با غرب و 

شرق نباید استاندارد دوگانه داشته باشد.

اخیراً رئیس سازمان هواپیمایی کشوری عنوان کرد که نیاز صنعت هوایی کشور 
55۰ فروند هواپیماســت. با این حال تا سال گذشته تنها 98 فروند هواپیما در 
کشور فعال بود. در این بین معاون پیشین سازمان هواپیمایی می گوید: از آنجایی 
که تنها ۱۰ درصد مردم توان مالی مسافرت با هواپیما را دارند همین تعداد هم 

پاسخ گوی نیاز کشور است.
به گزارش تجارت نیوز، محمد محمدی بخش، رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، امروز اعام کرد: 
»نیاز صنعت هوایی کشور ۵۵۰ فروند هواپیماست. اما در حال حاضر ۳۳۰ فروند هواپیما در کشور وجود 

دارد که از این تعداد فقط 98 فروند هواپیما در سال گذشته فعال بود.
این بدان معناست که در سال گذشته ۲۳۲ فروند هواپیما به دلایل مختلف همچون افزایش سن 
ناوگان، فرسودگی و نبود قطعه به دلیل تحریم زمین گیر بودند. با این حال معاون وزیر راه و شهرسازی 
 عنوان کرد که در یک ســال اخیر توانســته اند 77 فروند هواپیما را با انجام تعمیرات به خط پرواز 

بازگردانند.
با فرض صحت این موضوع باید گفت که در حال حاضر ۱7۵ فروند هواپیما در صنعت حمل ونقل 
هوایی کشور فعال است؛ اما روی دیگر ماجرا را باید این گونه توصیف کرد که اکنون کشور با کمبود 
۳7۵ فروندی هواپیمای فعال مواجه است. حال در صورت تعمیر و تامین قطعه، امکان فعال کردن 
۱۵۵ هواپیمای دیگر وجود دارد، اما به دلیل تحریم و بی اعتنایی به احیای برجام تاکنون این موضوع 
میسر نشده است.به نظر می رسد سازمان هواپیمایی کشوری پس از ناامیدی از خرید هواپیمای نو، 
سیاست بازگرداندن هواپیماهای فرسوده به خط پروازی را در پیش گرفته و نام آن را »نهضت تعمیر 
قطعه« گذاشته است. در این بین رئیس سازمان هواپیمایی تأکید کرده است که هیچ هواپیمایی را 

برای تعمیر به خارج از کشور نفرستاده اند.
گره صنعت هوایی به روابط بین الملل

علیرضا منظری، معاون پیشین سازمان هواپیمایی کشوری، در گفتگو با تجارت نیوز عنوان کرد: با 
شرایط فعلی نمی توان آینده خوبی را برای صنعت هوایی کشور متصور بود.او افزود: گره صنعت هوایی 
در روابط بین الملل است. تا زمانی که برای این مشکل چاره ای اندیشیده نشود نمی توان برای آینده 

صنعت هوایی تجاری اظهارنظری کرد.
این کارشناس صنعت هوایی تصریح کرد: بعد از اینکه امیدها برای احیای برجام ناامید شد، سازمان 

هواپیمایی کشوری راهی جز در پیش گرفتن سیاست »تعمیر هواپیماهای فرسوده« نداشت.

تامین قطعه مشکل اصلی صنعت هوایی
منظری در پاسخ به اینکه آیا امکان تعمیر هواپیماهای فرسوده در کشور وجود دارد، توضیح داد: در 
حال حاضر یک سری تعمیرات در کشور انجام می گیرد و طبق استانداردها امکان پرواز این هواپیماها 
وجود دارد. او به مشکل تأمین قطعه هواپیما اشاره کرد و افزود: در برخی موارد، امکان تعمیر و ساخت 
قطعه هواپیما مانند موتور هواپیما وجود ندارد. همین امر موجب شد تا بخش زیادی از هواپیماها امروزه 

زمین گیر باشند.
این تحلیلگر مسائل صنعت هوایی تصریح کرد: در حال حاضر به دلیل عدم تأمین قطعه حدود 
7۰ درصد هواپیماهای برجامی زمین گیر شده اند. حال اگر برخی از مسئولان ادعای ساخت بخش 

زیادی از قطعات هواپیما را دارند باید بتوانند این هواپیما را به خط پروازی بازگردانند.
مشکلات اقتصادی تقاضا برای سفر هوایی کاهش داد

منظری در پاسخ به این سؤال که کمبود بیش از ۳7۰ فروندی هواپیما چه مشکاتی را در چرخه 
حمل ونقل هوایی به وجود آورده است، تشریح کرد: معمولاً سفر هوایی موتورهای محرک فعال شدن 
اقتصاد کشور است. یعنی به هر میزان که در استان ها و شهرهای مختلف فعالیت های اقتصادی رونق 

و گسترش پیدا کند به همان میزان رفت وآمد با سفر هوایی نیاز است.
او ادامه داد: با کاهش فعالیت اقتصادی، شاهد کاهش تقاضا برای سفر هوایی هستیم. از همین رو 

می توان گفت که وضع موجود در حمل ونقل هوایی پاسخگو نیاز کشور است.
این کارشناس صنعت هوایی با تأکید بر اینکه در حال حاضر متقاضیان سفرهای هوایی عده ای خاص 
شده اند، بیان کرد: وضعیت موجود به سمتی رفته که مردم با درآمد ماهانه بین شش میلیون تا هفت 
میلیون تومان امکان سفر با هواپیما را ندارند. در چنین شرایطی می توان گفت که تعداد ناوگان هوایی 

با وضعیت اقتصادی کشور همخوانی دارد.
به گفته وی، طبیعی است که با بهبود شرایط اقتصادی کشور و افزایش درآمد مردم، تقاضا برای سفر 
هوایی نیز افزایش خواهد یافت.منظری ابراز داشت که در حال حاضر ۱۰ درصد افراد جامعه شرایط 
مالی برای سفر با هواپیما را دارند که بخش زیادی از آنها افرادی هستند که یا به مأموریت می روند، یا 

دانشجو، پزشک، متخصص و … هستند که برای رفت وآمد نیاز به سفر هوایی دارند.
بر اســاس این گزارش، در حالی صنعت هوایی ایران با مشکل زمین گیری هواپیما به دلیل عدم 
تامین قطعه مواجه است که طی چند ماه گذشته رئیس دولت دستور ساخت هشت فروند هواپیما 

تا سه سال آینده را داد.

عضو کمیسیون امنیت ملی:  کمبود 375 فروند هواپیما در ناوگان هوایی

 دلیل گستاخی چین 
کم کاری دستگاه دیپلماسی است

 90 درصد مردم توان مسافرت هوایی ندارند

با اوج گیری نرخ ارز و ســکه در بازار، فوران رشــد نقدینگی و افت ارزش پولی طی ۱۴ ماهه 
مدیریت رئیس کل بانک مرکزی، خبرهای تائید نشده حکایت از ترک صالح آبادی از ساختمان 

معروف میرداماد دارد.
قیمت انواع ارز بدون هیچ موانعی همچنان در حال افزایش اســت آنگونه که دلار مرز ۳8 هزار تومان را در نوردید، 
افزایش قیمتی که کارشناسان تبعات چنین آشفته بازاری را در اقتصاد کشور و خانوارها سخت و بحرانی پیش بینی می 
کنند و معتقدند؛ بانک مرکزی در کنترل قیمت این کالای مهم سرنوشت ساز ناتوان است. البته مدیریت بانک مرکزی در 
دولت دکتر رئیسی را فردی بر عهده دارد که متخصص بازار سرمایه است هر چند وی چند سالی نیز در باز پول صاحب 
منصب بوده اما از همان ابتدای سکانداری وی برمسند بانک مرکزی خیلی ها معتقد بودند که ریاست بانک مرکزی را باید 
کسی عهدار شود که عاوه برعلم، تجربه و تخصص، سیاست گذاری قوی برای صیانت ازحفظ ارزش پول ملی، مدیری 
توانمند درمقابل رشد تورم و نقدینگی باشد و از طرفی در چینش مدیران تراز اول این بانک بر اصل شایسته سالاری بدور 
از سیاسی کاری و حزب بازی توجه کند تا با مدیریتی قوی فرمان بانک مرکزی بسمت توسعه، رونق اقتصادی، بهود 

معیشت مردم آنطور که ارزش پول ملی حفظ شود، بچرخد.
کارنامه ضعیف بانک مرکزی در مدیریت بازار ارز

هرچند دکترعلی صالح آبادی مدیری جوان و کاربلد در دو حوزه پولی و مالی است و از توان بالایی در این بخش ها 
برخورداراست اما آنگونه که مشاهده می شود وی در طول مدیریت ۱۴ ماهه خود در بانک مرکزی خیلی نتوانسته است 
خوش بدرخشد چرا که زمانی کلید ساختمان شیشــه ای معرف خیابان میرداماد به او سپرده شد، نرخ دلار در کانال 
۲7 هزارتومان قرارداشت اما طی این مدت قیمت دلار با حرکتی شتابان هم اکنون به بیش از ۳8 هزارتومان رسیده است. 
از طرفی نیز پول ملی طی این مدت آن قدربی ارزش شده است که خیلی ها این روزها باید دو و یا بعضا سه شیفته 
کار کنند تا بتوانند به زور، امورات زندگی خود را بچرخانند.دراین میان هرچند نباید همه تقصیرات آشفتگی اقتصاد را به 
گردن بانک مرکزی انداخت چرا که مشکاتی چون تشدید تحریم ها، تاثیر اجرای برخی سیاست گذاری های کان 
اقتصادی نظیر حذف ارزترجیحی بر رشد نرخ تورم، الزام بانک ها به پرداخت وام و تسهیات تکلیفی، ناهماهنگی های 
تیم اقتصادی دولت و ... سری موضوعاتی است که توان بانک مرکزی را در اداره درست اموراقتصاد کشور در حوزه پولی 
تضعیف کرده است اما به عقیده کارشناسان،بانک مرکزی می توانست برای حفاظت و صیانت از ارزش پول ملی آنطور 
که تورم به این شکل معیشت مردم را در تنگنا قرار ندهد در برابر اجرای برخی سیاست های تورم زا ایستادگی می کرد و 
یا به گونه ای بازار ارز را سامان می بخشید که این بازارمهم اقتصادی به این حال روز نمی افتاد. به هر حال نداشتن قدرت 
نه گفتن و عدم استقال بانک مرکزی در اجرای برخی سیاست های تحمیلی دولت موجب شده تا تورم اکنون سرسام 

آور و نقدینگی افسار پاره کند و به نظر می رسد بازار پولی کشور نیاز به یک شوک مدیریتی دارد.

صالح آبادی در بانک مرکزی می ماند یا می رود؟
البته صالح آبادی خیلی تاش کرده است که برای جلوگیری از رشد تورم در بانک مرکزی پولی چاپ نشود تا از این 
طریق ترمز نقدینگی تا حدودی کشیده شود اما آن طور که شاخص های اخیر گزارش خود بانک مرکزی نشان می دهد، 
مشخص است برای تامین نیاز مالی دولت به جای استقراض و چاپ پول از حساب شرکت های دولتی برداشت انجام 
می شود، سیاست مسکنی که نتوانست در این دوره ۱۴ ماه مانعی برای رشد نقدینگی در کشور شود.سیاست گذاری اشتباه 
فروش ارز گران در بازار برای تامین نیاز مالی دولت نه از طریق چاپ پول بلکه از طریق فروش ارز گران با عرضه انبوه 
آن به بازار نیز یکی دیگر از سیاست های اشتباه بانک مرکزی است که به گفته خبرگان اقتصادی چون دولت بزرگترین 
دارنده و فروشنده ارز است و با فروش آن در بازار کسب منابع هنگفت می کند بنابراین خیلی راغب به این نبوده که قیمت 
ارز خیلی پایین درنظر گرفته شود این در حالی است که به جایی اینکه مدیریت بازار ارز را با درایت و اصول کارشناسی 
در دست داشته باشد، سکان تعیین نرخ ارز را به دست معامله گران در بازار توافقی داده است و آنها با نرخ گذاری هر روز 
قیمت آن را در بازار به نفع خود و صد البته دولت بالا می برند که دود این بی تدبیری باید به چشم مردم بینوا بروند چرا 
که با افزایش نرخ ارز در بازار قیمت همه کالاها نیز سیر صعودی به خود گرفته و ارزش پول ملی روز به روز آب می رود.

سیاستی که بانک مرکزی برای ترغیب ارز صادرکنندگان به بازار و ایجاد بازار معامات توافقی ارز دست به این کار زد. 
اکنون اما شایعاتی مبنی بر رفتن صالح آبادی از بانک مرکزی مطرح است و زمزمه هایی برای جایگزینی دکتر محمد 
رضا فرزین مدیرعامل فعلی بانک ملی ومعاون پیشین اقتصادی وزیر اقتصاد در دولت احمدی نژاد همچنین شمس الدین 
حسینی عضوفعلی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی وزیراقتصاد در دوران دولت احمدی نژاد برای سکانداری 
بانک مرکزی به گوش می رسد. این درحالی است که اخیرا رئیس کل بانک مرکزی چند روزی در بانک مرکزی حضور 
نداشت و خیلی از رسانه ها علت عدم حضور وی را قهر و احتمال برکناری وی از ریاست بانک مرکزی عنوان کردند اما 

صالح آبادی دیروز با حضور در بانک مرکزی به حاشیه ها پایان داد.
بی ارزش شدن روز افزون پول ملی در پی رشد قیمت ها در بازار ارز

علی قنبری، اقتصاددان در گفتگو با »بازار« درباره آشفتگی قیمت ها دربازار ارز و ناتوانی تیم اقتصادی دولت بخصوص 
مدیریت بانک مرکزی در ساماندهی این بازار، گفت: قیمت ارز سرسام آور در حال رشد است، این رشد قیمت پول ملی 
را بیش از پیش بی ارزش می کند و قدرت خرید مردم را به شدت پایین می آورد، کاهش قدرت خریدی که هم اکنون 
اغلب مردم توانایی تامین معاش روزمره خود را با این گرانی ها ندارند.وی با بیان اینکه تیم اقتصادی دولت در تحقق 
برنامه های اقتصادی خود بخصوص وعده بهبود معیشت مردم، مردود شده است، گفت: مردم به دلیل ناتوانی در مدیریت 
اقتصاد کشورهم اکنون با فشار اقتصادی مضاعفی مواجه و برای گذاران زندگی خود لنگ مانده اند موضوعی که ناشی 
از کاهش شدید ارزش پول ملی است و دولت به جایی اینکه با درایت و سیاست گذاری درست برای حل چنین معظلی 

چاره جویی کند، متاسفانه شاهد رشد روز افزون نرخ ارز در بازار است. نتیجه چنین فاجعه ای نه تنها اقتصاد خانوارها بیش 
از این در تنگناه سخت معیشتی قرارمی گیرد بلکه نرخ رشد اقتصادی کشور بشدت کاهش، نرخ بیکاری افزایش و بخش 

تولید نیز با مشکل عدیده مواجه خواهد شد.
وقتی رئیس کل بانک مرکزی در انجام وظایف خود ناتوان است

این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: رئیس کل بانک مرکزی به عنوان متولی حافظ ارزش پول ملی و سیاست گذار در 
مهار نرخ تورم و نقدینگی کارنامه قابل قبولی ندارد و در ارزیابی های اقتصادی کاما واضح است که نتوانسته مسولیت 
خود را آنگونه که باید باشد به درستی انجام دهد چرا که اکنون نرخ تورم در کشور بالا، حجم نقدینگی نجومی و ارزش 
پول ملی لحظه به لحظه افت می کند.قنبری اظهارداشت: وقتی بانک مرکزی بی اختیاربله قربان گوی دولت است و از 
طرفی در انجام وظایف خود ناتوان بوده این موضوع به معنای سلب مسئولیت است. البته بانک مرکزی به تنهایی شاید 
خیلی نتواند برای رونق اقتصاد کشور کاری را پیش ببرد بلکه تیم اقتصادی دولت باید در این مسیر با هم هماهنگ باشند 
تا وعده های که به مردم و سرمایه گذاران در شعارهای انتخاباتی چون توسعه اقتصادی، ایجاد اشتغال، رشد شاخص های 
اقتصادی، کاهش تورم، بهبود معیشت مردم، رونق بازار سرمایه و ... محقق شود این در حالی که طی این مدت هیچ کدام 

از این وعدها به درستی محقق نشده بلکه فشار اقتصادی جامعه را احاطه کرده است.
افزایش قیمت ارز ربطی به متغیرهای اقتصادی ندارد

سید مرتضی افقه دیگر کارشناس اقتصادی و استاد دانشگاه نیز درباره این روزهای وضعیت اقتصادی مردم با رشد قیمت 
ارز و گرانی هایی که قدرت خرید مردم را بشدت کاهش داده است، گفت: دولت و مشاورین اقتصادی آن گویا متوجه 
نیستند که افزایش نرخ ارز ربطی به متغیرها و سیاست گذاری های اقتصادی ندارد و این پدیده حاصل بی برنامگی و 
 بی تدبیری برای ساماندهی قیمت ها در بازار ارز است که توجه چندانی به آن نمی شود.وی با بیان اینکه البته همه

 می دانند که تحریم ها بر این موضوع بی تاثیر نیست و عوامل داخلی و خارجی باعث شده که قیمت ارز هیجانی در 
بازار افزایش یابد اما مدیران کاربلد تصمیم گیر در تیم اقتصادی دولت نباید بازار را به این شکل رها کنند که نرخ دلار به 
بیش از ۳8 هزار تومان برسد در چنین شرایطی این سئوال در اذهان عمومی متبادر می شود که مدیران بانک مرکزی 

چکار می کند؟
این کارشناس اقتصادی همچنین با بیان اینکه البته سکاندار بانک مرکزی باید فردی اقتصاد بلد با گرایش پولی بانکی 
باشد و به خوبی با تخصص و تجربه لازم مدیریت بازار پول را بداند و در دست گیرد، افزود: مشکل اصلی این روزها در 
اقتصاد کشور عاوه بر تاثیر گذاری مسائل سیاسی و بین المللی ضعف و ناکارآمدی مدیریتی است. به طور مثال وقتی 
قیمت دلار روز به روز افزایش می یابد و کنترلی در این بازار به چشم نمی خورد باید شاهد افت ارزش پول ملی و کاهش 
قدرت خرید مردم بود.بنا به این گزارش، با آنکه گزارش های منتشره شده از سوی مراجع رسمی دولت حکایت از کاهش 
نرخ تورم را دارد اما مردم افزایش قیمت ها را هر روز می بینند از طرفی اکنون که نرخ دلار به بیش از ۳8 هزار تومان 
رسیده است بی تردید آثار آن بیش از پیش قدرت خرید آنها را در تامین مایحتاج زندگی کم و کمتر می کند. کارشناسان 
معتقدند؛ دولت و تیم اقتصادی باید با درایت فکری به حال وضعیت اقتصاد کشور و مدیریت متولیان اصلی بازار پول کنند 

تا معیشت مردم بیش از این در تنگنا قرار نگیرد.

مردودی دولت در حفظ ارزش پول ملی!
 آیا صالح آبادی با دلار 38 هزار 200تومانی می ماند؟


	_GoBack
	_GoBack

